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Op donderdag 16 december 2010 besprak de Commissie voor Woonbeleid, Stedelijk 
Beleid en Energie het voorstel van resolutie van de heren Bart Martens en Carl Decaluwe, 
de dames Liesbeth Homans, Else De Wachter en Cindy Franssen, de heer Marc Hendrickx 
en mevrouw Michèle Hostekint betreffende de bestrijding van energiearmoede.

I. TOELICHTING DOOR DE EERSTE INDIENER

De heer Bart Martens, eerste indiener, legt uit dat het voorstel van resolutie voortbouwt 
op een lange traditie om in het Vlaams Parlement de energiearmoede zeer ernstig te 
nemen. Tijdens de vorige zittingsperiode resulteerden uit de ad-hoccommissie Energiear-
moede onder het deskundige voorzitterschap van de heer Carl Decaluwe een motie van 
aanbeveling (Parl. St. Vl. Parl. 2005-06 nr. 668/4) en twee resoluties (Parl. St. Vl. Parl. 
2007-08, nr. 1593/3 en nr. 1594/3). De meeste aanbevelingen daaruit heeft de Vlaamse 
Regering intussen uitgevoerd, zoals een verhoging van de minimumlevering van 6 naar 10 
ampère, en de invoering van de aardgasbudgetmeters, waarvan de kinderziektes intussen 
hopelijk achter de rug liggen. Ook de LAC’s werden geoptimaliseerd. Met de invoering 
van een minimumlevering van aardgas toont de huidige regering aan dat ze op dit elan 
voortgaat. 

Toch zijn daarmee de problemen van energiearmoede niet van de baan. Samenlevingsop-
bouw Antwerpen kaartte recent problemen aan, die zich vooral in de sociale huisvesting 
voordoen. Zo blijken sociale huurders vaak niet de sociale tarieven voor aardgas te genie-
ten. De Federale Overheidsdienst Economie is weliswaar een systeem aan het ontwikke-
len dat die automatische toekenning mogelijk maakt. De heer Martens heeft destijds als 
senator het eerste wetsvoorstel in die zin ingediend (Parl. St. Senaat 2003-07, nr. 3-1555). 
Maar voor een aantal categorieën blijkt die automatische toekenning niet mogelijk te zijn, 
waaronder sociale huurders met een collectief  verwarmingssysteem op aardgas. De auto-
matische toekenning baseert zich op persoonlijke gegevens uit de Kruispuntbank van de 
Sociale Zekerheid en bevat geen collectieve gegevens. Het blijft dus ook in de toekomst een 
taak van de huisvestingsmaatschappijen en de VMSW om de sociale maximumprijs voor 
die huurders aan te vragen. Het voorstel van resolutie vraagt om daartoe modelbrieven 
en modelattesten aan te reiken. Hiervoor zijn goede afspraken nodig tussen de CREG en 
de leveranciers. De VMSW moet erop toezien dat de SHM’s wel degelijk het nodige doen. 

De dienstverlening van de leveranciers laat vaak te wensen over, vervolgt de heer Martens. 
Ook dit is een vaststelling van Samenlevingsopbouw Antwerpen. Vaak worden de klan-
ten bij problemen zoals foute facturatie of  meteropneming van het kastje naar de muur 
gestuurd, komen ze op dure betaalnummers terecht, is er geen vaste dossierbeheerder 
noch een persoonlijk aanspreekpunt. Vraag 4° in het voorstel van resolutie betreft daarom 
extra voorwaarden voor leveran ciers met betrekking tot hun dienstverlening, zoals gratis 
nummers, regionale klantenkantoren, een vaste beheerder voor probleemdossiers enzo-
voort. Deze voorwaarden kunnen worden gekoppeld aan de leveranciersvergunning. 
Vraag 5° strekt ertoe dat de VREG de dienstverlening van de energieleveranciers systema-
tisch monitort en haar bevindingen jaarlijks openbaar maakt. Er zijn al praktijken bekend 
waarbij leveranciers aan hun klanten de boete doorrekenen die zij krijgen als ze niet over 
voldoende groenestroomcertificaten beschikken. Dat noemt de heer Martens onaanvaard-
baar en kan in de bevindingen van de VREG aan de kaak worden gesteld.  

Vraag 6° aan de Vlaamse Regering houdt in dat zij in samenspraak met de federale over-
heid werk maakt van een vaste, uniforme, eenduidige factuuropbouw. De huidige facturen 
zijn een zeer ingewikkelde vorm van hogere wiskunde, wat de vergelijking tussen de leve-
ranciers aanzienlijk bemoeilijkt. Vereenvoudiging is dringend aan de orde. 

Het systeem dat gratis kilowattuur toekent, is allesbehalve waterdicht: bij verhuis en 
andere administratieve wijzigingen gaan van nogal wat gezinnen de benodigde gegevens 
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verloren, zodat ze hun gratis levering missen. Ook het rechtzetten achteraf neemt veel tijd 
in beslag. Vraag 7° wil hieraan verhelpen. 

Vraag 8° strekt er ten slotte toe dat de Vlaamse Regering in het kader van de kosten-baten-
analyse bij de invoering van slimme meters de gevolgen voor de verschillende consumen-
ten en marktspelers onderzoekt, met bijzondere aandacht voor de armoedeproblematiek. 
Het mag zeker niet de bedoeling zijn dat de slimme meters enkel voordeel opleveren voor 
de mensen die vermogend genoeg zijn om in de juiste apparaten te investeren, zodat de 
kosten doorschuiven naar alle andere consumenten. 

Tot slot roept de heer Martens de Vlaamse Regering op deze aanbevelingen ter harte te 
nemen, zoals ze dat ook heeft gedaan met de aanbevelingen uit de bovenvermelde motie 
en resoluties.

II. BESPREKING

De heer Carl Decaluwe wijst op het belang van de betrokkenheid van het middenveld voor 
het welslagen van aanbevelingen. Het commissielid pleit om de verenigingen die opkomen 
voor de armen bij de uitvoering te betrekken. Hun praktijkervaring zal meer bruikbare 
instrumenten opleveren dan in een ivoren toren geformuleerde grote principes. Het succes 
van de ad-hoccommissie voor Energiearmoede was te danken aan het stapsgewijs kennis 
nemen van deze ervaring. 

In verband met het gratis kilowattuur wijst mevrouw Liesbeth Homans erop dat slechts 68 
percent van de consumenten weet hebben van dit systeem. Net de meest kwetsbare groep 
valt uit de boot, onder andere omdat de toekenning is gebaseerd op de meest recente 
gezinssamenstelling waarover de distributienetbeheerder beschikt. Dit onderwerp moet 
zeker aan bod komen bij de evaluatie van alle openbaredienstverplichtingen. 

Naar aanleiding van de invoering van slimme meters vraagt mevrouw Homans om hier-
aan een mogelijkheid te koppelen om vrijwillig voor een budgetmeter te kiezen. Heel wat 
mensen zouden daartoe bereid zijn als middel om uit de energiearmoede te raken. 

Interessant is het voorstel van resolutie wel, oordeelt mevrouw Patricia De Waele, maar 
de oorzaken van de energiearmoede blijven in deze aanbevelingen buiten schot. De prijs 
van de energie ligt gewoon te hoog. Hoe meer dergelijke aanbevelingen het parlement 
zal formuleren, hoe duurder de energie zal worden. Elke verplichting moet tenslotte wor-
den verrekend. De huidige openbaredienstverplichtingen en de boetes voor niet-gehaalde 
groenestroomdoelstellingen hebben de prijzen al danig verhoogd. Juist daarvoor zou een 
voorstel tot aanpak van de energiearmoede een oplossing moeten aanreiken. 

De heer Jan Penris beschrijft het voorstel van resolutie van de meerderheid als een men-
selijke remediëring van een belangrijk probleem. Het voorstel ligt in de lijn van de eerdere 
initiatieven van het parlement en is verdienstelijk omwille van zijn concrete haalbaar-
heid en snelle uitvoerbaarheid, die geen hoge extra kosten zal meebrengen. Wel beaamt 
de commissievoorzitter de stelling van mevrouw De Waele dat de problemen in essentie 
worden veroorzaakt door de hogere energiekosten. De Vlaamse overheid heeft daarover 
echter geen integraal zeggenschap. Zo zal de energiefactuur voor een gemiddeld gezin als 
gevolg van federale maatregelen alweer met 4 euro stijgen. Hopelijk komt bij een volgende 
staatshervorming het hele energiebeleid bij de gewesten terecht. 

Mevrouw Veerle Heeren was bijzonder verrast toen ze naar aanleiding van een praktijk-
verhaal vernam dat niet alle sociale huurders een sociaal energietarief  krijgen. De factuur 
vermeldt soms wel een sociaal tarief, maar in de afrekening blijkt dat plots niet meer aan-
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wezig. In het praktijkverhaal liep de communicatie tussen Infrax en de gegevensbeheer-
ders van het sociale appartementsblok mank. Dat leidde tot haast beschamende situaties. 
Firma’s als Infrax en wellicht ook Eandis zouden al het mogelijke moeten doen om die 
communicatie te verbeteren.

Bepaalde bouwmaatschappijen meten het verbruik helaas met calorimeters, een nefast 
systeem. 

De heer Bart Martens verduidelijkt dat vraag 3° van het voorstel van resolutie een maxi-
mumprijs wil invoeren voor die systemen van warmtelevering.

Tot slot vraagt mevrouw Veerle Heeren dat de Vlaamse Regering het voorstel van resolutie 
op korte termijn uitvoert.

III. STEMMING 

Het voorstel van resolutie van de heren Martens en Decaluwe, de dames Homans, De 
Wachter en Franssen, de heer Hendrickx en mevrouw Hostekint betreffende de bestrijding 
van energiearmoede wordt aangenomen met 10 stemmen bij 1 onthouding.

Jan PENRIS,
voorzitter

Veerle HEEREN,
verslaggever
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Gebruikte afkortingen

CREG Commissie voor de Regulering van de Elektriciteit en het Gas
LAC lokale adviescommissie
SHM sociale huisvestingsmaatschappij
VMSW Vlaamse Maatschappij voor Sociaal Wonen
VREG Vlaamse Reguleringsinstantie voor de Elektriciteits- en Gasmarkt


